
Нов, социалистически 
Китай е отворен широко към 
света и няма какво да крие. 
Напротив – той е пълен с 
добра воля да приема все 
повече и повече хора от други 
страни, които на място да се 
запознаят с реалностите на 
живота в огромната азиатска 
страна. Един пресен пример в 
това отношение е визитата на 
група ученици от гимназията 
град Маскатин, САЩ, посетили 
страната в навечерието на 
големия Пролетен празник.

След като обиколиха 
Пекин, Шанхай, провинция 
Хъбей и други места, 
бъдещите абитуриенти 
отправиха писмо до 
председателя Си с 
благодарност за поканата 
и споделиха впечатления 
от необикновеното си 
пътешествие.

В отговора си лидерът 
на Китай поздрави 
учителите и учениците от 
американската група и им 
изпрати оригинални картички 
за китайската Нова година 
и годината на Дракона. 
„По-добре да видиш един 
път, отколкото да чуеш сто 
пъти“ – писа председателят 
Си, цитирайки древна 
китайска поговорка, и изрази 
убеждението си, че с тази 
визита младите американци 
ще разширят и задълбочат 
познанията, разбирането 
си за огромен Китай. Също 
така той покани повече 
американски младежи да 
дойдат на обмен и обучение в 
нов Китай.

„Ние сме готови – изтъква 
в писмото си той – да 
поканим в следващите пет 
години 50 хиляди американски 
тийнейджъри за обмен и 
обучение в КНР.“ Още едно 
доказателство, че КНР е 
готова да протегне приятелска 
ръка към правителството и 
народа на САЩ.

Петър Герасимов

По-добре от 
сто пъти

От редактора

www.kitajdnes.com

Година XIV, брой 9, 1 – 7 март 2024 

14

1,00 лв.

I стр. 7

210 години от стратегията 
за съвместно развитие 
на Пекин, Тиендзин и 
Хъбей
Навършват се 10 години от 
издигането на съвместното 
развитие на Пекин, Тиендзин и 
Хъбей в национална стратегия, 
която постигна забележителни 
резултати. 

Китайското посолство 
организира „Честита 
китайска Нова година 
2024“ – конкурс за 
рисуване на фенери
В празничната вечер се състоя 
и официалната церемония 
по награждаване на младите 
участници в конкурса за ръчно 
рисуване на фенери. 

I I

Китай отбеляза  
Фестивала на фенерите

Ландшафтът  
на Данся 

Образователните  
екскурзии 13

На Мюнхенската 
конференция  
по сигурността Китай 
акцентира върху  
ролята си на 
„стабилизираща сила”
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итайската тър-
говска камара  
към Европей-
ския съюз  обя-
ви неотдавна 
създаването на 

финансова работна група 
и проведе форум за тран-
сгранични плащания в юа-
ни и търговско сътрудни-
чество, целящи укрепване 
на финансовото сътрудни-
чество между Китай и ЕС.

Новата работна група е 
създадена с цел да насър-
чи финансовото сътрудни-
чество между ЕС и Китай, 
както и интернационали-
зацията на юана. 

Тази инициатива е 
част от усилията на ка-
марата за прилагане 
на резултатите от 10-ия  
икономически и търговски 
диалог на високо равни-
ще между Китай и ЕС, ка-
за Сон Янхон, старши нау-
чен сътрудник в Институ-
та за европейски изследва-
ния към Китайската ака-
демия за социални науки.

Тъй като китайските 
предприятия увеличават 
инвестициите си в Европа 
и на фона на все по-слож-
ната търговска ситуация 
между Китай и ЕС, този 
ход на камарата ще улесни 

търговията и инвестици-
ите за китайските компа-
нии, добави той.

ЕС и Китай са основ-
ни търговски партньори, 
като общият им стокооб-
мен е бил 5,5 трилиона юа-
на през 2023 г. Същевре-
менно, нарастващите тър-
говски протекционистки 
мерки на ЕС предизвик-
ват опасения сред бизне-
са относно отрицателното 
въздействие върху тесни-
те търговски връзки меж-
ду Европа и Китай. 

Ола Каелениус, гла-
вен изпълнителен дирек-
тор на германския авто-
мобилен гигант Mercedes-
Benz, разкритикува неот-
давна европейския подход, 
заявявайки, че всеки ход 
на Брюксел за увеличава-
не на протекционизма сре-
щу Китай би бил разруши-
телен за икономически ре-
гион като Европа, според 
„Ройтерс“.

През януари нидер-
ландският производител 
на оборудване за произ-
водство на чипове ASML 
предупреди, че контролът 
върху износа от страна на 
САЩ може да повлияе на 
продажбите му в Китай с 
10-15% през 2024 г.

Китайската търговска 
камара към ЕС 
създаде финансова 
работна група

НовиНи

Представени бяха имената на новите апарати  
за изследване на Луната
Китайската агенция за пилотирани космически полети 
представи имената на новите си апарати за изследване 
на Луната – това са луноходът „Ланюе“ и космическият 
кораб „Мънджоу“. Името на лунохода „Ланюе“ означава 
„Прегръщане на Луната“ и се появява за първи път в 
стихотворение на Мао Дзъдун през 1965 г.  
То символизира стремежа и увереността на Китай в 
неговото изследване на Вселената.

К

Т

акто съобщи Ра-
дио Китай, гово-
рителят на иран-
ското Министер-
ство на външни-
те работи Насер 

Канаани осъди остро ма-
щабните атаки от силите 
на САЩ и Великобритания 
срещу Йемен. 

Той заяви, че тази про-
изволна и рискована воен-
на атака от страна на Съе- 

динените щати и Вели- 
кобритания е извън толе-
рантността на междуна-
родната общност, наруша-
ва международните норми, 
както и суверенитета и те-
риториалната цялост на Йе-
мен. „Поведението на те-
зи страни доказва, че те са 
поддръжници на израел-
ските военни престъпле-
ния и геноцида в Палести-
на и поставят незаконните 

интереси на Израел над 
международния мир и си-
гурност. За да гарантират 
безопасността на Израел, те 
очевидно нарушават прин-
ципа на хуманитаризма и 
Устава на ООН.“

Канаани добави, че чрез 
подобни атаки САЩ и Ве-
ликобритания се опитват 
да изострят напрежението в 
региона, което ще доведе до 
разрастване на конфликта.

ърговските бан-
ки в Китай отче-
тоха нетен дефи-
цит при валутния 
сетълмент от 70,1 
млрд. юана (9,9 

млрд. долара) през януа-
ри, показват данни на Дър-
жавната администрация за 
чуждестранна валута. Из-
разени в юани, покупките 
на валута от банките въз-
лизат на 1,45 трилиона, а 
продажбите – 1,52 трили-
она юана.

Заместник-директорът 
и говорителка на админи-
страцията Уан Чун‘ин за-
яви, че валутният пазар е 
започнал новата година 
със „стабилно представя-
не, поддържайки като цяло 
балансиран поток от тран-
сграничен капитал“.

10 години от стратегията за 
съвместно развитие на Пекин, 
Тиендзин и Хъбей

Остра реакция на атаките от САЩ 
и Великобритания срещу Йемен

Отчетен бе нетен дефицит при 
валутния сетълмент за януари

Н
авършват се 10 го- 
дини от издига-
нето на съвмест-
ното развитие на 
Пекин, Тиендзин 
и Хъбей в нацио-

нална стратегия, която по-
стигна забележителни ре-
зултати. Митнически данни 
показват, че през това десе-
тилетие „Пекин – Тиендзин 
– Хъбей“ се е стремял към 
превръщането си в регион 
на високо ниво за отваря-
не към света, в резултат об-
щата стойност на външната 
му търговия се е увеличила 
от 3,74 трилиона юана през 
2014 г. на 5,03 трилиона юа-
на през 2023 г., което пред-
ставлява ръст от 34,4%.

През последните десет 
години нивото на интегра-
ция на иновационната и ин-
дустриалната верига, както 
и веригата на доставките в 
региона „Пекин – Тиендзин 

– Хъбей“ продължава да се 
повишава, а производител-
ността в новите й форми се 
разраства с ускорени тем-
пове.

Същевременно броят на 
свободните митнически зо-
ни в региона се е увеличил 
от 2 на 11, а обемът на вноса 
и износа им вече съставлява 

7,1% от този на цялата стра-
на. Всичко това показва, че 
регионът за съвместно раз-
витие „Пекин – Тиендзин – 
Хъбей“ навлиза в нов етап в 
изграждането на демонстра-
ционна платформа за въвеж-
дане на политиката за от-
варяне и висококачествен 
растеж.

По думите й, през януа-
ри нетният приток на сред-
ства от търговия със сто-
ки се е увеличил със 7% в 
сравнение с декември и с 
10% на годишна база. Нет-
ният приток на капитали 
към китайския вътрешен 
пазар на облигации също 
остава на високо ниво.

„Китайският валутен па-
зар има необходимата ба- 
за и условия за поддържа-
не на стабилни операции, 
подкрепени от последова-
телното икономическо въз-
становяване на страната и 
нарастващата устойчивост 
на пазара“, каза още Уан 
Чун‘ин.

К
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中国代表呼吁全力防止加
沙发生更大的人道灾难

中国航天再添国之重器 
“地面空间站”通过验收

新华社联合国2月27
日电中国常驻联合国代
表 团临时代 办戴 兵 2 7
日呼吁国际社会采取行
动，保 护平民、拯 救生
命，全力防止加沙发生更
大的人道灾难。

戴兵在联合国安理会
加沙粮食危机问题公开
会上说，加沙冲突爆发
4个多月，近3万平民丧
生。上百万加沙民众缺
乏基本的安全保障和生
存物资，时刻面临死亡、
饥饿、疾病的威胁，妇女
和儿童更是每天生活在
恐惧、绝望之中。加沙发
生的这一切，严重违反
国际法、国际人道法，突
破了人类道义、良知的
底线。

戴兵表示，人道援助
是加沙民众赖以生存的
希望。安理会聚焦保护
平民、扩大人道准入，
先后通过了第2712号、
第2720号决议。但由于
人为设置障碍，人道物
资进入加沙困难重重。
近一个月来，加沙接收
的人道物资甚至远低于
前期平均水平，加沙北
部 没 有 收 到 任 何 人 道
物资援助。中方呼吁以
色列切实履行《日内瓦
公约》规定的占领方义
务，全面配合落实安理
会决议，开放全部陆、
海、空准入 通 道，保障
人道物资安全、快速、

新华社哈尔滨2月27日
电由哈尔滨工业大学、中
国航天科技集团联合建
设的空间环境地面模拟
装置27日在哈尔滨通过
验收。这是中国航天领域
首个国家重大科技基础
设施。

空间环境地面模拟装
置被称为“地面空间站”，
是“十二五”时期开始建
设的国家重大科技基础
设施之一。它可以模拟真
空、高低温、带电粒子、
电磁辐射、空间粉尘、等
离子体、弱磁场、中性气
体、微重力等9大类空间
环境因素，旨在聚焦航天
领域重大基础性科学技
术问题，构建空间综合环
境与航天器、生命体和等
离子体作用科学领域的
大型研究基地。

“这 意味 着未来许多
需要抵达太空才能进行
的实验，在地面上就能完
成。”空间环境地面模拟
装置常务副总指挥、哈尔
滨工业大学空间环境与
物质科学研究院院长李
立毅说，项目建设坚持自
主创新，突破了一系列关

键技术，各系统已全部投
入试运行和开放共享，服
务于国内外多家用户单
位，支撑了中国一系列国
家重大航天任务的实施，
取得了多项标志性成果。

由中国工程院院士、
苏州实验室主任徐南平
等担任联合主任的国家
验收委员会认为，该项目
突破了空间环境模拟及
其与物质作用领域的系
列关键技术，项目总体建
设指标处于国际先进水
平，部分关键技术指标处
于国际领先水平，装置运
行成效突出，科技与社会
效益显著，同意其通过国
家验收。

中国科学院院士、哈
尔滨工业大学校长韩杰
才说，该装置对中国重大
科技创新突破、产业转
型升级、高端人才培育等
具有重要意义。未来学
校将不断优化装置技术
指标，持续提高装置科
学水平，加速形成更多自
主知识产权技术，为中国
实现从航天大国向航天
强国的重大跨越作出新
的贡献。

广西钟山：“稻菜轮作”助农增收
12月5日，在广西钟山县一处蔬菜仓储转运车间，工作人
员将蔬菜分类、称重。
近年来，广西钟山县瞄准粤港澳大湾区消费市场，积极
调整农业种植结构，通过采用“稻菜轮作”模式，充分挖
掘“农闲田”的潜力，让村民通过土地流转、参与务工等方
式实现增收。

畅通进入。以色列应严
格遵守去冲突化机制要
求，切实保障人道机构
和人员安全，并为人道
机 构 在 加 沙 开展 援 助
提供必要便利。国际法
院 发 布 的 临 时 措 施 命
令，要求以色列采取一
切措施防止种族灭绝，
为加沙民众提供急需的
基 本 服 务和 人 道 主 义
援助，临时措施命令必
须得到有效执行。

戴兵表示，联合国近
东巴勒斯坦难民救济和
工程处的作用不可或缺、
无法替代。中方支持联
合国就针对工程处员工
的指控开展独立、公正调
查。以色列应为联合国调
查提供支持和配合。同
时，国际社会应继续支持
工程处等人道机构开展

工作。中方呼吁国际社会
特别是主要捐款国尽快
恢复向工程处供资。

戴兵援引联合国秘书
长古特雷斯的话说，炮
火之下的加沙没有开展
人道救援的条件。立即
实现停火是保护平民、
开展救援、缓解人道灾
难的必要前提。戴兵表
示，这是当前国际社会
压倒性的呼声，也是安
理 会 成 员 压 倒 性 的 共
识。希望有关国家秉持
负责任、建设性态度，
支持安理会就要求加沙
立即停火采取行动。中
方将继续同国际社会一
道，为恢复和平、拯救生
命行动，为平息加沙战
火、落实“两国方案”、实
现中东持久和平作出不
懈努力。

无人自动驾驶汽车跨长江商
业化运营

2月27日上午，随着头
顶激光雷达、通体白色的“
萝卜快跑”无人自动驾驶
汽车平稳驶过武汉杨泗港
长江大桥和白沙洲大桥，
标志着中国自动驾驶商业
化运营取得新进展。

近年来，凭借科技创新
优势和汽车产业基础，武
汉积极开展自动驾驶商
业化示范应用，支持自动
驾驶接驳、自动驾驶物流
等多种服务场景加速落
地。记者从国家智能网联
汽车（武汉）测试示范区
获悉，2023年，武汉示范
区拥有常态化运行自动
驾驶车辆（含自动驾驶出
租车和无人巴士）近500
辆，全年自动驾驶出行服
务订单73.2万单，服务90
万人次出行。

百度自动驾驶业务部
总经理陈卓表示，自2022
年百度“萝卜快跑”在武汉
率先开通试点服务以来，
运营面积、覆盖人口呈快
速增长趋势，去年8月还
开通了天河机场和武汉经

开区之间的自动驾驶接驳
服务。“萝卜快跑”无人自
动驾驶汽车跨江商业化
运营，是武汉多年来大力
发展新能源和智能网联
汽车产业、聚焦人工智能
发展成果的初步体现。
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а 22 февруари Посол-
ството на Китайската на- 
родна република в Бъл-
гария бе домакин на 
официалното събитие по 
случай Фестивала на фе-

нерите „Честита китайска Нова го-
дина 2024“ – конкурс за рисуване 
на фенери.

В празничната вечер, органи-
зирана от китайското посолство 
в България, се състоя и официал-
ната церемония по награждаване 
на младите участници в конкурса 
за ръчно рисуване на фенери, кой-
то посолството традиционно ор-
ганизира. 

Тази година в него участваха по-
вече от 300 ученици от шест худо-
жествените училища от пет града в 
България – София, Плевен, Казан-
лък, Сливен и Трявна. След предва-
рителен вътрешен подбор във всяко 
училище до крайния етап на кон-
курса достигнаха 186 творби, кои-
то бяха красиво подредени в тър-
жествената зала за приеми в по-
солството и фоайетата около нея. 

С топли приветствени слова към 
присъстващите се обърна г-н Гуан 
Син, съветник по културните въ-
проси в китайското посолство, кой-
то предаде и поздравите на г-жа 
Уан Мин, временно управляващ 
Китайското посолство в България, 
която бе възпрепятствана да при-
съства лично. Той поздрави уче-
ниците, техните учители и гости-
те на тържеството: „Скъпи млади 
творци, дами и господа, приятели! 
Добре дошли на церемонията по 

а 24 февруари 
Китайският кул-
турен център в 
София посреща 
цял ден своите 
гости – българ-

ските приятели на Китай 
и китайци, живеещи и ра-
ботещи у нас, за да отпраз-
нуват заедно Фестивала на 
фенерите под девиза „Ве-
села китайска Нова година 
2024“ – „Риба и дракон се 
радват на пролетта“. 

И тази година Китайски-
ят културен център бе под-
готвил приятни изненади 
за 15-ия ден от първия лу-
нен месец. Богатата украса 
на приемната зала с ярки-
те си багри и гирляндите от 
виещите се дракони прида-
ваше празничност. 

Усмихнати и привет-
ливи, домакините заед-
но с директора на центъ-
ра г-н Хон Хай посреща-
ха всеки с традиционно 
китайско гостоприемство 
и обясняваха китайските 
обичаи, свързани с праз-
ника. Посетителите с ин-
терес научаваха, че според 
тези обичаи през цялата 

Китайското посолство организира „Честита китайска 
Нова година 2024“ – конкурс за рисуване на фенери

връчването на наградите от конкур-
са за ръчно рисувани фенери “Чес-
тита китайска Нова година 2024“. 
От името на посолството на Китай 
в България бих искал да благода-
ря на всички училища, учители и 
ученици, които активно се вклю-
чиха в това събитие. 

Тази година поканихме участни-
ците в конкурса да изобразят праз-
ничната атмосфера на традицион-
ния китайски фестивал с творче-
ски поглед и съвременни естетиче-
ски техники, с желанието да спо-
делим този красив фестивал с вас, 
нашите български приятели. 

И наистина, вашите творби са 
пропити със силния дух на тра-
диционната китайска култура и 

прекрасното ви въображение.“ 
Жури в състав проф. Любомир 

Каралеев, доц. Любомил Драганов 
и Емануела Ковач от Национална-
та художествена академия присъ-
диха наградите. А всички участни-
ци в празничната церемония чрез 
гласуване определиха Специална-
та награда на публиката.

Младите художници, техните 
преподаватели и гостите имаха въз-
можност да изпитат емоциите на 
празника, участвайки в част от раз-
нообразните обичаи и традиции, 
свързани с Фестивала на фенерите. 
Изложбата на фенерите, изрисувани 
от талантливите ученици – бъдещи-
те млади творци и художници на 
България, фотоизложбата на едни 

от най-живописните природни за-
бележителности на Китай, ярките 
багри на традиционните китайски 
облекла, които всеки от присъст-
ващите можеше да облече и да се 
снима, придаваха емоционалност и 
празничност на събитието. 

В мраморната зала за официал-
ни приеми и терасата навън за все-
ки от присъстващите бе осигурено 
удобно място около масите или на 
открито, (да участва според жела-
нието си в характерните празнич-
ни дейности и забавления: сглобя-
ване на фенери, калиграфия – из-
писването на йероглифи и на но-
вогодишни пожелания за здраве, 
щастие и благоденствие, обличане 
в традиционни облекла. 

Весело и оживено бе при вклю-
чилите се в други традиционни за-
бавления – хвърляне на стрелички 
по определена цел, весели игри на 
открита и др. 

Обявяването на наградите бе 
очакван и вълнуващ момент. Тре-
та награда получиха десет участни-
ци от различни училища в страна-
та. С втора награда бяха отличени 
5 творби. Първа награда получи-
ха Аделина Николова от Сливен и 
Гергана Пенчева от София. Специ-
алната награда на публиката спе-
чели Карина Гановска от София.

В края на тържеството участни-
ци и гости опитаха традиционни-
те ястия, които се поднасят на ки-
тайската трапеза на този празник. 
Домакините бяха подготвили и дру-
га приятна изненада – подарък по 
две книги за всички присъстващи. 

нощ на петнадесетия ден  
от лунния месец китайци-
те запалват цветни фенери. 

Гостите проявяваха осо-
бен интерес и към робота, 
изработен по подобие на из-
вестния китайски калиграф 
и мислител, политик и воена- 
чалник Уан Янмин от ди-
настия Мин, впечатлени от 
факта, че можеха по да го 
накарат да изписва свои ми-
сли, които да отнесат със 
себе си. 

Много от гостите полу-

чиха информация за празни 
ка от сътрудниците на цен-
търа и китайските студен-
ти доброволци, които учат 
в различни наши универси-
тети. Всички, които се сни-
маха в празничната среда, 
печелеха награди и подаръ-
ци. А тези, които публику-
ваха снимките от участие-
то си във фестивала в ко-
ментарите на поста на Ки-
тайски културен център във 
Фейсбук, получаваха отде-
лен подарък. 

сив културен празник за 
първи път по този начин. 
Тазгодишният Фестивал 
на фенерите, провеждан на 
различни места, отрази но-
ваторските интерпретации 
на традиционната култура 
и оживи много градове в 
Китай и чужбина. 

Фестивалът на фенери-
те в „китайски стил“ все 

Фестивалът на фенерите – 
“Риба и дракон се радват на пролетта” 

На видеоекран бе излъ-
чено на живо и тържест-
веното откриване на Фес-
тивала на фенерите Nihao! 
China, като част от глобал-
ното 24-часово предаване. 
Така присъстващите има-
ха възможност да се пото-
пят в празничната атмос-
фера и неповторимия чар 
на глобалния Фестивал на 

фенерите! Предаването об-
хваща общо шест града от 
четири държави – Китай, 
Франция, Унгария и Ита-
лия, представяйки този кра- 

повече се слива с отвъдмор-
ската култура и става мно-
го популярен в света.
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П
ролетният фес-
тивал е най-ва-
жният празник 
за Китай. Вся-
ка година през 
новогодишните 

празници бурният растеж 
на потреблението на китай-
ците остава важен термоме-
тър за икономиката. Така 
коментира сайтът на испан-
ския вестник El Mundo ки-
тайската Нова година.

В празничните дни в 
Китай са осъществени 474 
млн. пътувания, а разходите 

на местните туристи са 633 
млрд. юана, които са съот-
ветно с 34,3% и 47,3% по-
вече в сравнение с минала-
та година. В гранично-про-
пускателните пунктове са 
регистрирани 13,517 млн. 
влизания и излизания на 
китайци и чужденци, кое-
то е 2,8 пъти повече на го-
дишна база. Бурният рас-
теж на китайския потреби-
телски пазар по време на 
Нова година поставя добър 
старт на икономиката в го-
дината на Дракона.

На състоялото се в края 
на миналата година съве-
щание на ЦК на ККП по 
икономическите въпроси бе 
поставен акцент да разши-
ряването на потреблението, 
а Министерството на тър-
говията определи 2024 г. за 
„Година на насърчаване на 
потреблението“.

Динамично развиващият  
се потребителски пазар по 
време на празничните дни 
показва предимствата на 
мегапазара на Китай, а све-
тът усеща надежда от него. 

В края на януари Междуна-
родният валутен фонд по-
виши прогнозата си за рас-
тежа на Китай през 2024 г. 
до 4,6 %. Наскоро Герман-
ският институт за иконо-
мически изследвания пуб-
ликува доклад, според кой-
то германските компании 
планират да „осъществят 
дълги позиции“ в Китай, 
за да се справят с риско-
вете от глобалните търгов-
ски сблъсъци.

Светът вижда надежда в китайската икономика

К
итай е много до-
бър приятел на 
Сърбия и страна, 
която й е оказ-
вала най-голяма 
подкрепа в труд-

ни времена, заяви в интер-
вю за КМГ президентът 
Александър Вучич.

Той отбеляза, че сътруд-
ничеството между Пекин и 
Белград в различните об- 

ласти е плодотворно. Ки-
тайските инвестиционни 
проекти в Сърбия не само 
позволиха създаването на 
голям брой работни места 
за местни жители, но и мо-
дернизираха инфраструкту-
рата в страната.

„Някои в Европа казват: 
Ако си сътрудничите с Ки-
тай, публичният дълг на ва-
шата страна ще бъде висок 

дял от БВП. Но всъщност 
сръбският държавен дълг 
е само 51-52% от БВП, до-
като средното ниво на за-
длъжнялост на държавите 
от Европейския съюз, осо-
бено в еврозоната, е 92% от 
БВП“, посочи президентът.

Той изрази увереност, че 
споразумението за свобод-
на търговия, подписано от 
Китай и Сърбия миналия 

октомври, ще отвори мно-
жество нови възможности 
за страната му. 

„Смятам, че това е ед-
накво изгодно за Китай, но 
е още по-важно за Сърбия. 
Споразумението ще отво-
ри огромен пазар за наши-
те селскостопански проду-
кти, като например високо-
качествени сръбски вина“, 
добави Вучич.

Споразумението за свободна търговия с Китай ще 
отвори пазара за сръбски селскостопански продукти

К

Н

ато американец 
се притеснявам 
от грешните ре-
шения, които 
взима страна ни. 
Срамувам се от 

начина, по който страната 
ми изглежда. Така америка-
нци са изразили своето не-
доволство в онлайн прос-
транството, след като САЩ 
наложиха вето на още една 
проекторезолюция на Съ-
вета за сигурност на ООН 
за войната в ивицата Газа.

Тази проекторезолюция, 
внесена от Алжир от име-
то на арабските държави, 
призовава за незабавно пре-
кратяване на огъня в Газа, 

освобождаване на всички 
заложници, гарантиране 
на достъпа до хуманитар-
ни помощи и противопос-
тавяне на принудителното 
преместване на жителите 
на Газа. Останалите стра-
ни на Съвета за сигурност, 
включително Китай, изра-
зиха силно недоволство и 
разочарование от ветото на 
САЩ, наложено на резо-
люцията.

Анализатори смятат, че 
евреите са едно от най-голе-
мите етнически малцинства 
в САЩ, а също и най-голе-
мите спонсори за избори-
те в страната. Американ-
ските политици не искат 

да обидят Израел, защо-
то се страхуват евреите в 
САЩ да не попречат на таз-
годишните избори. Освен 
това с ветото си Вашингтон 
се опитва да спечели прос-
транство и време за Изра-
ел на бойното поле и в съ-
щото време САЩ не искат 
ООН да играе водеща роля 
в разрешаването на израел-
ско-палестинския проблем.

Съединените щати са 
най-големият виновник за 
опасното положение в Близ-
кия изток, тъй като неедно-
кратно са налагали вето на 
решенията на Съвета за си-
гурност за примирие в ре-
гиона, като същевременно 

предоставят на Израел по-
стоянна военна помощ, 
подхранвайки разпростра-
нението и ескалацията на 
конфликта. Ако САЩ про-
дължат да действат по този 
начин, войната в Газа веро-
ятно ще се превърне в холо-
кост, който ще засегне це-
лия регион.

За мира в Близкия из-
ток са необходими по-на-
татъшни действия от стра-
на на Съвета за сигурност 
на ООН, а ветото на САЩ 
не трябва да бъде пречка за 
потушаването на конфли-
ктите, смятат мнозинство-
то страни в Световната ор-
ганизация.

еотдавна се на-
вършиха две го-
дини от начало-
то на военния 
конфликт в Ук-
райна. Към мо-

мента нито руската, нито 
украинската армия са ус-
тановили превес на фронта, 
Съединените щати и Евро-
па се готвят да въведат но-
ви санкции срещу Москва, 
а перспективите за прекра-
тяване на огъня и край на 
войната са малки.

Войната в Украйна е 
най-сериозният горещ конф- 

ликт на европейска земя 
след края на Студената вой-
на. Според статистиката на 
върховния комисар на ООН 
за правата на човека за из-
миналите две години общо 
жертвите на двете страни са 
над 500 000 души, а над 10 
милиона украинци са разсе-
лени в чужбина или различ-
ни краища на родината си.

След избухването на 
конфликта световните це-
ни на енергийните ресур-
си и храните бързо скочи-
ха. С течение на времето 
негативните последици от 

конфликта продължават да 
се разширяват.

Сега, мислейки за тази 
локална война, на остана-
лия свят му стана по-ясно: 
международната полити-
ка не е проста математи-
ческа формула, неизживе-
ният манталитет от Студе-
ната война е в основата на 
конфликтите, а Съединени-
те щати са движещата сила 
на конфронтацията. Целта 
на Вашингтон е да отслаби 
Русия, да подчини Европа 
и да разпространи кризата 
по целия свят, като запази 

позицията си на единствен 
хегемон.

Историческият опит оба-
че показва, че краят на все-
ки конфликт идва, когато 
страните в нето седнат на 
масата за преговори. Дъл-
госрочната, сложна и раз-
ширяваща се криза в Ук-
райна не отговаря на об-
щите интереси на между-
народната общност. Всич-
ки страни трябва да при-
знаят, че диалогът и пре-
говорите са единственият 
възможен начин за нейно-
то разрешаване.

САЩ са най-голямата пречка за помирение в Газа

Диалогът и преговорите са единственият път за 
разрешаването на руско-украинския конфликт

Съединените щати 
са най-големият 
виновник за опасното 
положение в Близкия 
изток, тъй като 
нееднократно са 
налагали вето на 
решенията  
на Съвета за 
сигурност за 
примирие в региона

Според статистика 
на върховния комисар 
на ООН за правата 
на човека за две 
години жертвите на 
войната от двете 
страни са  
над 500 000 души

Александър Вучич 
изрази увереност, че 
споразумението за 
свободна търговия, 
подписано от Китай 
и Сърбия миналия 
октомври, ще 
отвори множество 
нови възможности 
за страната му. 

Динамичият  
потребителски 
пазар през 
празничните 
дни показва 
предимствата на 
мегапазара  
на Китай
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Множество регионални власти в Китай поставят планове за развитие 
на търговската космическа индустрия на преден план, съобщава 
Радио Китай за чужбина. Именно търговската космическа индустрия 
беше една от горещите теми на провелото се неотдавна в Пекин 
Централно работно заседание по икономическите въпроси, което 
определя ключовите насоки на икономическите политики на Китай 
за вече настоящата 2024 г. Координираните усилия на регионалните 
правителства, както и все по-голямото и активно участие на частния 
сектор, ще тласнат търговската космическа индустрия на Китай към 
бърз растеж, коментират експерти.

Р
айонът Иджуан, разпо-
ложен в пекинския квар-
тал Дасин, обяви плано-
ве за създаване на „ра-
кетна улица“ и предста-
ви още 18 други подкре-

пящи мерки на работна среща за 
индустриалните политики в нача-
лото на февруари. Това е част от 
усилията на Китай да ускори раз-
витието на търговската космиче-
ска индустрия.

„Ракетната улица“ ще включва 
иновативен център за изследване и 
развитие, център за интелигентно 
производство от висок клас и ин-
терактивна изложбена зала за нау-
ка и технологии. Предварителното 
развитие на местната екосистема и 
инфраструктура, специализирана за 
нуждите на сектора, ще привлече 
висококачествени проекти от ця-
лата търговска верига на космиче-
ската индустрия, насърчавайки сре-
да за сътрудничество за иновации.

В плана се казва още, че до 2028 г.  
Иджуан има за цел да привлече 
повече от 100 високотехнологич-
ни предприятия, 50 специализира-
ни предприятия, пет компании ед-
норози и пет публични компании, 
вече листнати на стоковата борса. 
В крайна сметка пекинското пред-
градие се стреми да се превърне в 
комерсиален клъстер за космиче-
ски иновации с „хиляди предпри-
ятия, хиляди сателити в орбита и 

стотици милиарди юани приходи“.
По време на работната среща 

беше официално открит и Пекин-
ски иновационен център за ракет-
ни технологии за многократна упо-
треба. Вече повече от 50 аерокос-
мически компании, включително 
70 процента от китайските частни 
компании в сектора за сглобяване 
и производство на ракети носите-
ли, вече са се установили в пекин-
ското предградие. 

През изминалата година Китай 
допълнително подчерта важността 
на търговските космически техно-
логии като важна основа за разви-
тието на различните свързани ин-
дустрии. Търговските космически 
полети също бяха посочени като 
стратегическа нововъзникваща ин-
дустрия по време на Централното 
работно заседание по икономиче-
ските въпроси през декември.

Регионалните правителства, 
включително Пекин и Шанхай, ве-
че издадоха подробни графици за 
развитие на индустрията. Пекин ка-
то цяло до 2028 г. има за цел да бъ-
де първият град в Китай, който ще 
постигне възможности за изстрел-
ване, възстановяване и повторно из-
стрелване на ракети за многократ-
на употреба, ще осигури евтини и 
много надеждни изстрелвания на 
сателити и ракети и ще управлява 
сателитни групи от голям мащаб. 
За всичко това местните столични 

власти са избрали пекинския район 
Иджуан за основна база за разви-
тие на индустрията. 

До 2025 г. Шанхай ще има спо-
собността да произвежда масово 
50 комерсиални ракети и 600 ко-
мерсиални сателита годишно, поз-
волявайки цифровата трансформа-
ция на икономиката, ежедневие-
то и управлението чрез прилага-
не на космически информацион-
ни технологии. 

В началото на 2024 г. китайски-
те изстрелвания в космоса, свърза-
ни с търговски операции на индус-
триални компании, вече набират 
скорост. Ракетата носител „Дзие- 
лон-3“, разработена от China Rocket 
Co, достави девет сателита в ор-
бита по-рано през февруари. В съ-
щия ден китайският автомобилен 
производител Geely изстреля 11 
сателита, за да увеличи капаци-
тета си за осигуряване на по-точ-
на навигация.

Развитието на търговските кос-
мически полети има значително 
стратегическо значение и иконо-
мическа стойност за Китай. Това 
ще стимулира технологичния на-
предък и индустриалните надстрой-
ки в области като нови материа-
ли, нова енергия и интелигентно 
производство, като инжектира нов 
импулс в икономическото развитие 
на Китай, каза Уан Пън, изследо-
вател от Пекинската академия за 

социални науки.
Частните фирми и регионални-

те правителства играят важна ро-
ля в търговската космическа ин-
дустрия. В същото време общите 
усилия на централното правител-
ство, местните власти и частните 
инвестиции дават добра основа за 
успешно резултатно сътрудничест-
во, коментира Хуан Дзъчън, екс-
перт по аерокосмическа наука и 
технологии. 

Официалният старт на търгов-
ската космическа индустрия в Ки-
тай дойде през 2015 г., когато част-
ните инвестиции бяха насърчени в 
изграждането и развитието на на-
ционалната гражданска космиче-
ска инфраструктура. През 2023 г. 
китайски ракети от частния сектор 
направиха 13 изстрелвания, което 
представлява около 20 процента 
от общите изстрелвания на Китай.

Китай е на второ място в света 
за миналата година с 67 орбитални 
изстрелвания. На първо място са 
САЩ, като почти 80% от техните 
изстрелвания са от частната ком-
пания SpaceX на небезизвестния 
предприемач Илон Мъск. 

Според Taibo Intelligence Unit тър-
говският космически сектор на Ки-
тай ще бъде в златна ера на раз-
витие от 2023 до 2028 г. с прибли-
зителен пазарен мащаб от 2,8 три-
лиона юана (393,11 милиарда дола-
ра) през 2025 г.

Китай стимулира 
развитието на 
търговската  
космическа индустрия

В
Китай беше съз-
дадена поредна-
та суперкомпю-
търна система от 
ново поколение, 
наречена „Тиен-

хъ Син‘и“. Тя ще даде въз-
можност за дигитална тран-
сформация и надграждане 
на традиционните индус-
трии благодарение на по-го-
лемите възможности, кои-
то системата ще предложи 
в множество области – от 
предоставяне на изчисли-
телна мощност, съхранение 
и обработка на огромно ко-
личество данни и намира-
не на практически решения 
за научни проблеми, бизнес 
операции на фирми и дру-
ги социални аспекти. 

„Тиенхъ Син‘и“ е част 
от научната изследовател-
ска база на Националния 

Създадена бе суперкомпютърна система „Тиенхъ Син‘и“

суперкомпютърен център в 
Гуанджоу, южната китайска 
провинция Гуандун. Опера-
циите на китайския супер-
компютър ще отговорят на 
нарастващите изчислител-
ни изисквания в областта 

на високопроизводителни-
те изчисления, обучението 
на големи модели с изкуст-
вен интелект (AI) и анали-
за на големи данни, обявиха 
от центъра на церемонията 
по откриването му.

От пускането му в екс-
плоатация преди около ме-
сец ежедневният брой опе-
рации на суперкомпютъ-
ра вече надхвърля 30 000. 
Най-използвани до момен-
та са неговите услуги в об-
ластите на изучаването на 
спецификата на атмосфера-
та и океаните, астрономия-
та и Вселената, енергийния 
сектор и материалознание-
то, биомедицината, индус-
триалното производство и 
различни сфери на разви-
тие на технологиите за из-
куствен интелект. Супер-
компютърната система съ-
що така ускори изгражда-
нето на проекта за интер-
нет свързване на суперком-
пютърни приложения в ра-
йона на Големия залив Гу-
ангдун – Хонконг – Макао.

Лу Ютон, ръководител 

на Националния супер-
компютърен център в Гу-
анджоу, коментира, че „Ти-
енхъ Син‘и“ е суперкомпю-
търна система, ориентира-
на към практическото при-
ложение на нейните услуги. 
„Суперкомпютърът тряб-
ва да осигури подкрепа за 
всички сектори на иконо-
миката; неговите потреби-
тели са тези, които нямат 
компютърен опит в използ-
ването на такава сложна 
техника. Именно заради то-
ва сме се погрижили супер-
компютърната система да е 
лесна за използване плат-
форма, която да донесе въз-
можно най-много ползи във 
възможно най-много секто-
ри на социалния и иконо-
мическия живот“, каза Лу.

страницата подготви  
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Независимо от промените в международната ситуация, Китай ще 
продължи да бъде стабилизираща сила в света, заяви китайският 
първи дипломат Уан И в изказването си на тазгодишната Мюнхенска 
конференция по сигурността. По думите му, действията на Пекин 
в това му качество се изразяват в три направления: насърчавайки 
сътрудничеството между големите държави, при справяне с актуални 
горещи проблеми и за подобряването на глобалното управление и 
ускоряване на икономическия растеж.

На Мюнхенската конференция  
по сигурността Китай акцентира върху  
ролята си на „стабилизираща сила”

К
онференцията в 
Мюнхен започ-
на неотдавна 
при участието на 
около 60 държав-
ни ръководители 

и представители на 85 пра-
вителства и имаше задача 
да обсъди текущи и потен-
циални конфликти, застра-
шаващи сигурността в све-
та и в конкретни региони.

При откриването гене-
ралният секретар на ООН 
Антониу Гутериш заяви, 
че „глобалната общност е 
по-фрагментирана и раз-
делена от когато и да би-
ло през последните 75 го-
дини“, подчертавайки не-
обходимостта от „глобален 
ред, който работи за всич-
ки“. Той каза също, че ако 
страните изпълняват задъл-
женията си, предвидени в 
Устава на ООН, „всеки чо-
век на Земята ще живее в 
мир и достойно“. 

„Правителствата обаче 
пренебрегват тези ангажи-
менти и милиони мирно на-
селение плаща ужасна цена, 
като рекорден брой хора са 
принудени да бягат, за да се 
спасят от насилие“, подчер-
та Гутериш.

Развивайки тази теза, в 
речта си китайският вън-
шен министър Уан И от-
беляза, че авторитетът и 
централната роля на ООН 
не трябва да бъдат отслаб-
вани и организацията „да-
леч не е остаряла“, а цели-
те и принципите, залегна-
ли в нейния устав, са „още 
по-важни днес“. Засилва-
нето на мултилатерализма 
е общ призив на фона на 
предизвикателствата от про-
текционизма и силовата по-
литика, посочи той.

Обяснявайки ролята 
на Китай като „стабилиза-
тор“ в отношенията меж-
ду големите държави, Уан 
И посочи необходимостта 
от връщането на отноше-
нията между Пекин и Ва-
шингтон „в правилния път 
на развитие“ и тези меж-
ду Китай и Русия като ос-
новани на „отсъствието на 
съюз, без конфронтация и 
без насочване към която и 
да е трета страна“. 

„Устойчивите и близки 
отношения между Китай и 
Европа не само помагат за 
постигането на взаимен ус-
пех, но също така осветяват 

света“, каза Уан И, призова-
вайки двете страни да пре-
одолеят настоящите геопо-
литически и идеологически 
смущения, да се отнасят ед-
на към друга като партньо-
ри, а не като съперници и 
да „внасят позитивност в 
днешния бурен свят“.

В речта си на конфе-
ренцията Уан И спомена 
конкретно ролята на Ки-
тай за улесняване на поли-
тическото уреждане на из-
раелско-палестинския кон-
фликт, украинската криза 
и посредничеството му при 
кризата в Северен Миан-
мар. Той също така подчер-
та, че Пекин се отнася отго-
ворно към териториалните 
спорове със съседите си в 
Южнокитайско море.

„Тези коментари на вън- 
шния министър са важни за 
премахване на недоразуме-
нията. Те приповтарят поли-
тическата позиция на Ки-
тай относно тези конфликти 
и имат решаващо значение 
за имиджа на страната и 
траекторията за справяне 
с конфликтите“, казва през 
Global Times Мяо Лу, съос-
новател неправителстве-
ния мозъчен тръст Център 
за Китай и глобализацията. 
„Китай, който не е замесе-
на страна, се опитва проак-
тивно да улеснява изграж-
дането на консенсус и съз-
дава условия за мирни пре-
говори“, добавя той.

Отбелязвайки, че ки-
тайската икономика оста-
ва жизнена и устойчива, 
Уан И заяви, че страната 
ще продължи да разширява 

отварянето си, да осигуря-
ва по-добра бизнес среда 
за чуждите компании и да 
предлага удобства за обме-
на на персонал. „Развитието 
на Китай води до засилва-
не на позициите на силите 
на мира, укрепване на ста-
билността и разширяване 
на свободния пазар“, посо-
чи той.

„Уан И даде ясно пос-
лание, че Китай вярва, че 
само чрез единство и съ-
трудничество между всич-
ки страни можем да постиг-
нем печеливши резултати. 
Застиването в манталитета 
на конкуренция и фокуси-
рането само върху относи-
телните печалби са самора-
зрушителни и подкопават 
общите интереси“, комен-
тира Сон Чън‘ао от Центъ-
ра за международна сигур-
ност и стратегия към уни-
верситета „Цинхуа“.

Думата „загуба“ бе клю-
чова на тазгодишната кон-
ференция в Мюнхен и се 
среща често в доклада за 
2024 г., публикуван преди 
събитието, което според 
наблюдатели показва на-
растващото безпокойство на 
Запада от настоящата меж-
дународна ситуация. В него 
се посочва, че Китай създа-
ва „значителна загриженост, 
но се смята за по-малка за-
плаха от Русия от всички 
страни, включително Япо-
ния и САЩ“.

„В нови и несуверен-
ни области, които оказват 
значително влияние вър-
ху сигурността, като Кос-
моса, дълбокия океан и 

се въртят около нагласата 
„губещ – губещ“ – западни-
те страни са по-загрижени 
за относителните си печал-
би, вместо да търсят взаим-
ни ползи, както преди, кое-
то може да подкопае гло-
балното сътрудничество и 
съществуващия междуна-
роден ред“, казва той.

Уоруик Пауъл, поли-
тически съветник на бив-
шия австралийски преми-
ер Кевин Ръд, коментира 
пред Global Times, че Мюн-
хенският доклад за сигур-
ността от 2024 г. отразява 
намаляването на колектив-
ната западна мощ. По ду-
мите му, той показва „без-
покойството на традицион-
ните западни колониал- 
ни сили, че светът около 
тях се променя и те вече не 
контролират напълно тези 
промени“.

Ли Хайдун, професор в 
Китайския университет за 
международна политика, 
също е на мнение, че „не-
зависимо дали става въпрос 
за конфликта между Русия и 
Украйна или израелско-па-
лестинския, Западът не мо-
же да води, камо ли да има 
последната дума. Въпреки 
това, някои западни държа-
ви вярват, че е по-добре да 
поддържат господство в си-
туация на загуба, отколко-
то да се примирят с между-
народен пейзаж, включващ 
равенство, реципрочност и 
приобщаване. Трагично е, 
че Западът, чието неправил-
но управление на между-
народните дела доведе до 
много от настоящите кон-
фликти, прехвърля вината 
към незападни страни без 
саморефлексия“.

Западни политици, медии и мозъчни тръстове 
разпространяват теорията, че „китайската икономика 
вече е достигнала своя връх“, и изразяват песимистично 
отношение към перспективата на китайското развитие. 
Според бившия премиер на Австралия и австралийски 
посланик в САЩ Кевин Руд в тази теория съществуват 
недостатъци в рационално и аналитично ниво и той не 
може да се съгласи с нея. Реалността е съвсем друга. През 
2023 г. ръстът на китайската икономика достига до 5.2%, а 
от началото на тази година е регистриран добър потенциал 
за растеж. Развитието на Китай не е от полза само за 
страната, но също така дава принос за възстановяването 
на световната икономика.

Теорията, че китайската икономика e достигнала 
своя връх, има сериозни недостатъци

киберпространството, За-
падът също налага тезата 
за „китайската заплаха“, 
твърдейки, че там страна-
та действа „по-фино и сис-
тематично“ в сравнение с 
по-осезаеми предизвика-
телства за сигурността ка-
то тези, създавани от Ру-
сия“, смята Уан Иуей, ди-
ректор на Института за 

международни отношения 
към Китайския народен 
университет. 

„Това не е нищо повече 
от стар трик за установява-
не на външен въображаем 
враг, за да се прикрие без-
полезността и неуместност-
та на западната визия за си-
гурност“, смята той.

Според Сун Чън‘ао Евро-
па е песимист по отношение 
на реалностите в междуна-
родната сигурност и възла-
га надеждите си на трансат-
лантическата солидарност. 
„Много теми тази година 
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ъпреки че име-
то на провинция- 
та (河南) означа-
ва „на юг от ре-
ката“ (Жълтата  
река известна и ка- 

то Хуанхъ), около една чет-
върт от провинцията лежи 
на север от реката. 

С площ от 167 000 кв. ки-
лометра Хънан покрива го-
ляма част от плодородната 
и гъстонаселена част на Се-
верната китайска равнина.

Хънан е петата по 
големина провинциална 

икономика на Китай 
с номинален БВП от 5,88 
трилиона юана (926 мили-
арда долара) към 2021 г. Ако 
беше държава, щеше да се 
нареди като 18-ата най-голя-
ма икономика в света. Не-
зависимо от това БВП на 
глава от населението оба-
че е нисък в сравнение с 
други източни и централни 

В

Провинция Хънан (河南 Hénán) се намира в 
централната част на Китай. Наричана е 
също Джонюен (中原) или Джонджоу (中州),  
което буквално означава „централна 
равнина“ или „средна част“, въпреки че това 
име се използва и за цял Китай. 
Хънан е родното място на китайската 
цивилизация Хан с над 3200 години записана 
история и остава културен, икономически 
и политически център на Китай допреди 
1000 години. Провинция Хънан е дом на много 
археологически разкопки, като столицата 
на Шанската цивилизация – Ин, а също и 
на манастира Шаолин. Четири от осемте 
велики древни столици на Китай – Лоян, Анян, 
Кайфън и Джънджоу, са в Хънан. 

провинции. Икономиката 
продължава да се развива 
въз основа на алуминия и 
въглищата, както и на сел-
ското стопанство, тежката 

промишленост, туризма и 
търговията на дребно. Ви-
сокотехнологичните ин-
дустрии и секторът на ус-
лугите са концентрирани 

Хънан, земеделска провинция

Планината Лаодзюн  
в окръг Луанчуан

Мавзолеи на династията Сун  
в Джънджоу

Провинция Хънан – люлката  
на китайската цивилизация

около градовете Джънджоу 
и Лоян. 

През последните две де-
сетилетия икономиката на 
Хънан се развива бурно и се 
разраства по-бързо от сред-
ното за страната. 

Земеделието винаги 
е било основно за 

икономиката, 
като производството на 
пшеница и сусам е най-ви-
сокото за страната, а това 
на ориз – на второ място по 
обем. Това печели на про-
винцията името „хлебарни-
цата на Китай“. Хънан е съ-
що важен производител на 
говеждо месо, памук, свин-
ско месо, животински маз-
нини и царевица.

Въпреки че в Хънан 
традиционно преоблада-
ват леката и хранителна-
та промишленост, скорош-
ният бум в икономиката 
довежда до развитието на 

металургията, нефтообра-
ботката, производството на 
цимент, химикали, маши-
ностроене и електроника. 

В Хънан се намират вто-
рите по големина залежи на 
молибден в света. Въглища-
та, алуминият, алкалните 
метали и волфрамът също 
са в огромни количества в 
западната част на региона. 
Хънан е дом и на най-голе-
мите залежи на варовик в 
страната, оценявани на над 
24 милиарда тона. Износът 
и обработката на тези ма-
териали са едни от най-го-
лемите източници на при-
ходи за региона.

С над 93 милиона 
население, провинция 
Хънан е третата най-

населена провинция след 
Гуандун и Шандун. 

Хънан е дом и на повече 
от 150 висши учебни заве- 
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балади и юдзю опера са все 
още много популярни, как-
то и многобройните опер-
ни трупи.

Поради благоприятното 
географско местоположе-
ние на Жълтата река про-
винция Хънан се смята за 
люлката на китайската ци-
вилизация. 

В тази стара провинция 
са разпръснати много исто-
рически съкровища от пър-
вобитни времена. Туризмът 
е от огромно икономическо 
значение за провинцията и 
е важен източник на чуж-
дестранен обмен. Градове-
те Лоян, Кайфън, Анян, На-
нян, Шанциу, Джънджоу и 
Дзюнсиен са уважавани за-
ради тяхната историческа и 
културна важност. 

Според вкаменелостите 
на първобитните хора, 

открити в окръг Нанджао, 
град Нанян, 

преди около 500 000 години 
в провинция Хънан е имало 
човешки същества. Сред то-
ва множество примитивни 
култури в този регион ре-
ликвите на културата Ян-
шао имат най-голям обхват. 
Културата Яншао е циви-
лизация от периода на не-
олита (около 5000 – 3000 г. 

рите Юнган в Датон, Шан-
си). Пещерите Лонмън са 
издълбани по време на ди-
настията Северна Уей (386 
– 534), преди около 1500 го-
дини, и са едни от най-до-
брите примери за китайско 
будистко изкуство 

Популярна 
забележителност  

е връх Сон, 
един от петте свещени вър-
ха в Китай, а също и мана-
стирът Шаолин, споменат 
като рожденото място на 
китайските бойни изкуства. 

Други предпочитани за-
бележителности са Хълмът 
Дзигон, който е известен ле-
тен курорт край Синян. 

е. Посетителите могат да се 
насладят на древна китайска 
архитектура. 
Пещерите Лонмън са една 

от трите съкровищници 
на каменни резби (други-
те две са пещерите Могао 
в Дунхуан, Гансу, и пеще- 

дения и се нарежда на пър-
во място в централния ре-
гион на Китай. От 2023 го-
дина три големи града в 
провинцията се наредиха 
в класацията за 200 града 
в света с най-голям научен 
прогрес.

Провинцията се слави 
с най-развитата транспорт-
на система в Китай заради 
равнинния си терен и мес-
тоположението си в сърце-
то на строителния бум на 
Централен Китай.

В традиционно земедел-
ска провинция като Хънан 
културният живот се върти 
около селските общности. 

Докато семействата в по-го-
лямата си част живеят в 
собствени жилища, кул-
турният живот се съсредо-
точава върху обществените 
центрове, с техните читал-
ни, библиотеки и чайни, на 
старите традиции на разказ-
вачеството продължават да 
са обичани и до днес. Тра-
диционните местни музи-
кални форми като джуейдзъ 

н. е.). В града има много ис-
торически обекти: 

Храмът на Белия кон 
е един от най-старите бу-
дистки храмове в Китай и 
се смята за люлката на ки-
тайския будизъм. Построен 
за първи път през 67 г. сл. н. 

пр. н. е.), чиито останки и 
реликви се намират в град 
Санмънся.

Град Лоян е бил столица 
на девет династии, 

обхващащи период от пове-
че от 1500 години след динас-
тията Джоу (770 – 221 г. пр.  

Значими места в провин-
цията са и храмът Дасянгуо 
в град Кайфън, храмът Да-
ма в Лоян и Инсю (руини-
те на столицата на древната 
шанска цивилизация Ин) в 
град Анян и други.

Централният площад  
на столицата Джънджоу

Възпоменателни пагоди на висши 
монаси от манастира Шаолин

Връх Сон

Пещерите Лонмън  
до реката И край град Лоян
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ГеополитиКа

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Медийната среда, която създават някои западни медийни корпорации, 
може би създава едно усещане на голямо американско-китайско 
противопоставяне. То, разбира се, се усилва от изказванията на някои 
американски политици, които, търсейки вътрешнополитическа и 
електорална изгода, засилват антикитайската си реторика. Но напук 
на тази същинска медийна война американският бизнес разсъждава 
прагматично и се оказва, че вижда в Китай „обетованата земя“,  
в която да работи, коментира Радио Китай за чужбина. 

Напук мрачното врачуване, Китай – топ 
дестинацията за 50 % от американския бизнес

С
поред скорош-
но проучване на 
Американската 
търговска кама-
ра (AmCham), 
КНР е най-же-

ланата дестинация за биз-
нес и работа на американ-
ските компании. Бизнесът 
в САЩ изглежда не се вли-
яе от геополитическите ко-
нюнктури и ирационалното 
политическо поведение, а 
търси практичното и праг-
матичното, което води до 
резултати. Така например, 
близо 50 процента от ан-
кетираните американски 
компании определят Китай 
като една от трите най-ва-
жни инвестиционни дести-
нации за своите бизнеси. 

Още по-изненадващото 
(за някои) е, че това е с 5 
процента подобрение спря-
мо анкетата за предишната 
година. Тоест, въпреки ця-
лостната ситуация в меж-
дународен план, която ня-
кои се опитват да нагне-
тяват, бизнесът в Съеди-
нените щати има интерес 
към продължаващото раз-
витие на икономическите, 
търговски и междудържав-
ни отношения с Пекин и 
китайските компании. 

Нещо повече, мнозин-
ството от членове на Аме-
риканската търговска ка-
мара са категорични, че 
нямат никакво намерение 
да изтеглят производство-
то си и своите отвъдмор-
ски/аутосорсинг операции 
от Китай.

Проучването на Am- 
Cham всъщност включва 
343 глобални корпорации, 
някои от които най-голе-
мите в Америка и света. 
То е проведено през есента 
на 2023 година, а именно 
от 19 октомври до 10 ноем-
ври. Всичките участващи 
компании са подчертали, 
че сътрудничеството меж-
ду САЩ и Китай е от из-
ключително значение. 

Това важи с още по-го-
ляма сила за компании-
те, които са в технологич-
ната сфера, както и тези, 
които се занимават с на-
учно-развойна частна дей-
ност. Близо 30 процента от 
тези най-големи и силни 
американски компании се 
надяват на по-добри връз-
ки и отношения с Китай 
през 2024 година. 

Това показва серио-
зен оптимизъм и надеж-
да за бъдещето на амери- 

производствена и бизнес 
дейност в чужда страна, 
често пъти отвъд един ог-
ромен океан, какъвто е слу-
чаят с американските ком-
пании в Китай, означава, 
че оценяваш доста опти-
мистично местния пазар 
и развитието на страната.

И въпреки всички ге-
ополитически препятствия, 
бизнесът в САЩ и Европа 
търси все по-разширяващи 
се и задълбочени връзки с 
Китай, чиято икономика е 
все по-конкурентноспособ-
на, а пазарът все по-задъл-
бочен и с нарастващо по-
требление. 

При това американ-
ско-китайското бизнес съ-
трудничество отдавна вече 
не се ограничава до прена-
сяне на не особено сложни 
производства от американ-
ска на китайска територия. 
Нито пък до рентиерство 
или нещо подобно. Става 
дума за високотехнологич-
ни съвместни проекти, как-
то и за цифровата иконо-
мика на бъдещето и всич-
ки съвременни и перспек-
тивни научни и бизнес на-
правления, които са позна-
ти на човечеството. Все пак 
Китай се превърна в осно-
вен и най-сериозен износи-
тел на електромобили, ба-
терии и соларни панели и 
това е само един пример 
измежду многото.

Изграждането  
на глобална общност на 

споделената съдба не 
може да бъде спряно

И една последна точка. 
Фактът, че Китай и упра-
вляващата го партия пре-
възмогнаха абсолютната 
бедност и фактически я из-
корениха увеличава броя 
на средната класа в стра-
ната, както и покупателна-
та способност на китайско-
то население буквално със 
стотици милиони гражда-
ни, което прави възмож-
ностите за американския и 
другите западни бизнеси в 
Поднебесната, както оби-
чат да казват в САЩ, не-
устоими. Потребителски-
ят пазар в КНР е нарас-
нал значително и само ще 
продължи да нараства, не 
просто като относителен 
брой на гражданите със 
средни или по-високи до-
ходи, но и като задълбоче-
ност и увеличаване различ-
ните потребности в сфе-
ри от хранително-вкусова-
та промишленост през за-
бавленията и културните 
продукти до медицината.

И за да бъдем честни, 
китайската идея за взаимо-
изгодни отношения и връз-
ки, при които не е нуж-
но никой да губи, може би 
звучат странно за амери-
канците, но със сигурност 
предизвикват възхищение 
и оптимизъм. 

канско-китайските търгов-
ско-икономически отноше-
ния. Нещо повече, амери-
канският бизнес недвус-
мислено казва, че се на-
дява правителството на 
САЩ да започне да води 
„по-умерена реторика“ към 
Китай, както и да се насо-
чи към „по-ефективен ди-
алог на високо ниво“, на-
дявайки се също така на 
повече връзки в най-общ 
план с официален Пекин. 

Това позитивно и опти-
мистично отношение на 
американския бизнес спря-
мо Китай се дължи не са-
мо на близо четири десе-
тилетия на ползотворни 
икономически връзки, но 
и на последните политики 
на Пекин за отварянето на 
страната и икономиката й, 
както и на подобряващия 
се бизнес климат.

Китайското правител-
ство положи сериозни уси-
лия, за да разшири пазар-
ния достъп на различните 
компании и да се отвори, 
както и да създаде по-ефек-
тивна комуникация между 
властите и бизнеса, подо-
брявайки по този начин ця-
лостната бизнес среда. През 
тази 2024 г. една от основ-
ните и приоритетни поли-
тики ще остане стабилизи-
рането и нарастването на 
капиталовите вложения и 
чуждите инвестиции в ки-
тайската икономика.

Нараства доверието  
на международния  

бизнес към КНР
Китайските власти са 

набелязали няколко сфе-
ри на отваряне, по които за- 

почнаха да работят през 
последната година и дори 
повече, разглеждат ги като 
част от пост-пандемично-
то възстановяване на ико-
номиката и глобалните ло-
гистични вериги. Постепен-
но започнатите политики 
започват да имат и ефект, 
което привлича още пове-
че международните инвес-
титори, включително и те-
зи от САЩ.

Неотдавна китайско-
то Министерство на тър-
говията заяви, че ще на-
сърчи развитието на нови 
двигатели на растежа за 
външната търговия, което 
включва и цифровата тър-
говия, както и че ще раз-
шири пазарния достъп, съз-
давайки бизнес климат на 
първокласно световно ни-
во през 2024 г.

По време на Централ-
ната икономическа работ-
на конференция – ключо-
во мероприятие, на което 
се очертаха икономически-
те приоритети на Китай за 
2024 г., бе казано, че ще 
се подобри пазарният дос-
тъп в сферите на телеко-
муникациите, медицината 
и фармацията, както и ня-
кои други обслужващи ин-
дустрии. 

И това са само част 
от многото мерки на ки-
тайските власти за подо-
бряване на бизнес климата.

Другото важно нещо е, 
че Китай продължава със 
своята разумна политика, 
базирана на отказ от кон-
фронтации и провокации. 
Пекин защитава своите на-
ционални и стратегически 
интереси, не допуска на- 

меса във вътрешните си 
работи (например въпро-
сът за Тайван), но в също-
то време избягва безсмис-
лени конфликти и протя-
га ръга за сътрудничество 
с всички държави по све-
та, включително и САЩ. 

Според Китай, за да 
се изгради пълноценно 
„глобалната общност на 

споделената съдба“, родена 
като идея от Си Дзинпин, 
САЩ също би било добре 
да участват и да си сътруд-
ничат с Пекин. И това се 
оценява от американския 
бизнес.

Пекин оптимизира 
максимално бизнес 
средата в страната

Китай се опитва също 
така да подобри значител-
но средата за привличане 
на чуждестранни инвести-
ции. В резултат на тези уси-
лия, според международ-
ни анализатори не само, 
че пост-пандемичното въз-
становяване върви с бързи 
темпове, много над тези в 
Европа или САЩ напри-
мер, но и бизнес климатът 
става все по-добър и гос-
топриемен, което ще доведе 
до още по-добри икономи-
чески резултати и статисти-
чески показатели през та-
зи година.

Между януари и ноем-
ври 2023 г., броят на нови 
чуждестранни инвеститори 
и юридически лица, опе-
риращи в Китай се е уве-
личил с 36,2 процента, а 
именно на 48,078 – сери-
озна цифра, която отразя-
ва нарастващото значение 
на китайския пазар за вся-
ка сериозна международна 
компания. 

Това отразява и довери-
ето на международните па-
зари и чуждестранните ка-
питали в Китай и успеш-
ните мерки на китайското 
правителство.

В крайна сметка, да съз-
дадеш ново юридическо ли-
це и да развиеш сериозна 
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общество

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

рез последните 
години „селските 
вечери“ се пре- 
върнаха в нова  
традиция за ки-
тайската Нова го-

дина. За разлика от „голе-
мите“ новогодишни шоута, 
селските вечери са събития, 
които се провеждат в домо-
вете на селяните. 

На сцената на „селски-
те вечери“ главните роли 
се играят от самите селя-
ни, а основната програма е 
тяхното ежедневие и рабо-
та. От плетене на рибарски 
мрежи и пеене на рибарски 
песни до бране на чай, за-
саждане на ориз и готве-
не на традиционни селски 
лакомства, тези светски зе-
меделски дейности се пре-
връщат в истинско сценич-
но шоу, пише People‘s Daily 
онлайн.

Трябва да се отбеле-
жи, че селските вечери на 
различни места имат свои 
собствени характеристики 

П

„Селските вечери“ стават все по-популярни и 
насърчават местното икономическо развитие

„водния канал“, който вина-
ги е бил гордостта на мест-
ните жители. „Новогодиш-
ните картини“ са важна ин-
дустрия в град Мианджу, 

и всеки елемент, включен 
в тях, представлява отли-
чителния белег на селото, 
обяснява изданието. В ед-
на такава вечер в квартал 

Бейбей в Чунцин, Югозапа-
ден Китай, повече от 10 жи-
тели на село Дуншен изпъл-
ниха песента „Изгрев“. Тек-
стът на песента споменава 

провинция Съчуан, поради 
което се превърнаха в тема 
на местната селска вечер.

Селските вечери също 
насърчават местното ико-
номическо развитие. Наред 
с вечерите има панаири на 
местни продукти, витрини 
за домашна кухня и това е 
важно място за представя-
не на местни продукти и за 
живота на хората в окол-
ността.

Днес „селските вечери“ 
са станали популярно съ-
битие във всеки селски ра-
йон на Китай. В платфор-
мата за социални медии Tik 
Tok имаше приблизително 
5000 предавания на живо на 
„селски вечери“ от декем-
ври 2022 г. до декември 2023 
г., като общият брой зрите-
ли надхвърли 22,97 мили-
она. Това означава, че все-
ки ден е имало средно по 
13 предавания на живо на 
„селски вечери“, а броят на 
зрителите всеки път е над-
хвърлял 4500 души.

В зоопарка в Синин са 
спасили повече от 1600 диви 
животни от над 40 вида

началото на ля-
тото в зоопарка 
на Синин в про-
винция Цинхай 
снежните лео-
парди Линшуан 

и Даху почиват под сянка-
та на дърветата. На табло 
през клетката им са опи-
сани с подробности техни-
те биографии и процеса по 
спасяването им.  

Ху Шунфу, ръководител 
на ветеринарния кабинет 
към зоопарка, разказва, че 
женският – Линшуан, е от-
крит преди шест години 
в Юшу-тибетския автоно-
мен окръг през ноември, 
когато по традиционния 
слънчев календар е сезо-
нът „шуандзян“ („падане 
на сланата“) и оттам идва 
и името й. 

Когато я намерили зад-
ните й лапи били парали-
зирани, а цялостното й фи-
зическо състояние – лошо. 
„Тогава нямахме много оп-
ит в грижата за леопарди и 
подходихме, както в други 
случаи правим с животни 
от семейство котки“, доба-
вя Ху Шунфу.

Служителите на зоопар-
ка хранили Линшуан с глю-
козен сироп, давали й кал-
ций, масажирали редовно 
крайниците й, завивали я в 
одеяла, и животното посте-
пенно се възстановило, но 
когато опитали да я пуснат 
обратно на свобода, се ока-
зало че е твърде слаба и не 
може да захапе дори агне, 

В

лови плячка, заради кое-
то останало недохранено 
и изключително слабо фи-
зически. 

В резултат на едного-
дишно лечение теглото на 
„Телетъбис“ се увеличава от 
12 до 18,5 кг и зрението на 
дясното му око се нормали-
зира. Предвид това, че ри-
совете са по-устойчиви на 
глад в дива природа, макар 
„Телетъбис“ за нямал поч-
ти никакъв ловен опит и 
основни умения за оцеля-
ване в природата, все пак 
спасителите му решили да 
го пуснат на свобода. 

През март 2022 г. в ед-
на изоставена кошара за-
почнало обучението на ри-
са за живот в дивата при-
рода. Проследявайки по-
ведението му със специа-
лен нашийник, „Телетъбис“ 

възвърнал постепенно уме-
нията си да ловува и на 
12 април 2023 г. той бил 
пуснат на свобода. „Някой 
предложи да оставим „Те-
летъбис“ да се чифтоса с 
женския рис в зоопарка, за 
да създаде поколение, но 
ние настояхме да го пус-
нем на свобода. 

Природата е домът на те-
зи животни и там те са сво-
бодни“, казва Ци Синджан. 
„Надявам се повече хора да 
обърнат внимание и да по-
кажат грижа за дивите жи-
вотни в Цинхай-тибетското 
плато“, добавя той. 

През последните годи-
ни служителите на зоопар-
ка в Синин са спасили по-
вече от 1600 диви животни 
от над 40 вида. Почти по-
ловината от тях вече са пус-
нати на свобода. 

решили да ги съберат. 
„Даху е по-възрастен и 

се отнася много добре с 
Линшуан, а тя също му се 
доверява. Постепенно стра-
хът в очите й изчезна, тя 
стана по-спокойна и си иг-
рае с него. Взаимодействие-
то между животните е уни-
кално. Това, което ние на-
правим, има за цел те да 
живеят щастливо“, каз-
ва заместник-директорът 

затова я прибрали обратно. 
С времето теглото на Лин-
шуан се увеличило, а кога-
то била неспокойна, ставала 
агресивна и хапела, затова 
я хранели самостоятелно. 

След известно време, 
служител на зоопарка до-
вел възрастен мъжки лео-
пард – Даху, който станал 
съсед на Линшуан. Посте-
пенно станало ясно, че две-
те животни се харесват и 

на зоопарка Ци Синджан. 
Въпреки, че Линшуан за-
сега не успява да се вър-
не на свобода, според не-
го, най-доброто решение за 
снежните леопарди е да жи-
веят сред природата. 

„Ако условията позво-
лят, пускането им на сво-
бода винаги ще бъде пър-
ви избор“, добавя той. 

На 6 април 2021 г. в ра-
йона Дзиърмън, Хайбей- 

тибетски автономен окръг в 
провинция Цинхай, бе спа-
сено 11-месечното бебе рис, 
което животно е защитен на 
национално ниво вид. За-
ради подобните на антени 
снопчета по върховете на 
ушите му, бебето бе кръс-
тено „Телетъбис“. 

При откриването, то би-
ло с оток на роговицата и 
практически сляпо с дяс-
ното око, неспособно да 
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Древните китайци вярвали, че ароматите 
предпазват от болести

ато специалист в 
областта на виру-
сологията, иму-
нологията, екс-
перименталната 
онкология и па-

тобиохимията, както и въз 
основа на дългогодишния 
си опит в изследването на 
биологичната активност на 
различни синтетични съе-
динения и природни про-
дукти, проф. Александро-
ва е категорична, че пар-
фюмите са нещо много по-
вече от благоухание и при-
ятна емоция. Те имат своя-
та история, отразяват се на 
настроението ни, събуждат 
спомени и чувства, но са 
тясно свързани и с хода на 
човешката цивилизация и 
култура, с вечния ни стре-
меж да бъдем здрави, краси-
ви и привлекателни. В тази 
връзка проф. Александрова 
напомни за убеждението на 
древните китайци, че „...все-
ки парфюм е лекарство”, и 
вярването им, че „арома-
тите пречистват въздуха и 
предпазват от болести, вли-
яейки върху състоянието на 
ума и тялото. Затова се об-
граждали с приятно ухаещи 
предмети и дори мастило-
то, с което пишели, изда-
вало пленителен мирис”. С 
днешна дата учените изслед-
ват активно „възможности-
те“ на някои от компонен-
тите на парфюмите, какви-
то са например етерични-
те масла и ароматните екс-
тракти и потенциалните им 
приложения и ползи в ме-
дицината. Но това е отдел-
на тема, за която ще гово-
рим друг път - обещава тя.

„Наричат Китай светов-
на фабрика за благоухания, 
защото е един от най-го-
лемите производители на 
парфюми в света и е дома-
кин на някои от водещите 
парфюмерийни компании. 
А потенциалът за положи-
телните тенденции в раз-
витието на тази индустрия 
е огромен”, започва комен-
тара си българският профе-
сор и припомня: „По данни 
на Mintel и iResearch през 
5-те години преди 2021 г. 
пазарът на парфюми в Ки-
тай се разшири с общ го-
дишен темп на растеж от 
21,4%, или 10 пъти повече 
от този на световния пазар 
през същия период. През 
2022 г. страната регистри-
ра продажби на аромати в 

К

размер на 17 милиарда юа-
на (2,5 милиарда долара). 
Прогнозата е до 2025 г. та-
зи стойност почти да се уд-
вои, достигайки 30 милиар-
да юана (4,3 милиарда дола-
ра) и Китай да се превър-
не във втория по големина 
пазар на луксозни парфю-
ми в света. Сред факторите, 
движещи този безпрецеден-
тен растеж на пазара, са на-
растващите доходи на сред-
ната класа в Китай, както 
и промените в поведение-
то на местните потребите-
ли, които са нетърпеливи 
да експериментират с но-
ви аромати и персонализи-
рани ухания. Това с особе-
на сила важи за представи-
телите на младото поколе-
ние, възприемащи парфю-
мите като начин да пока-
жат своята индивидуалност. 

Проучване на Mintel ус-
танови, че естествените 
съставки (66%) са по-ва-
жен фактор за покупка от 
дълготрайния аромат (59%) 
и ароматните нотки (50%). 
Euromonitor International съ-
общи, че китайските потре-
бители обикновено имат 
предпочитания към дървес-
ни, морски и билкови нот-
ки в своите парфюми, раз-
казва проф. Александрова.

Културата  
на тамяна в Китай

Китай има богата култу-
ра, свързана с тамяна, кой-
то става популярен в стра-
ната по време на династии-
те Цин (221 – 206 г. пр. н. е.)  
и Хан (206 г. пр. н. е. – 220 г. 

на почит към божества-
та. Най-важният предмет 
в храма е не олтарът, а ка-
дилницата, която стои вър-
ху него. Будистката религия 
носи нововъведения, кои-
то постепенно навлизат и 
в светския живот. Сред тях 
е устройството за отчитане 
на времето чрез изгаряне на 
тамян, което тръгва от ма-
настирите, където помага 
на монасите да определят 
часа за бденията.
Защо тамянът не спира да 

ни интересува и днес?
 Тамянът е смолистият 

екстракт от дърветата от ро-
да Boswellia. От древни вре-
мена е бил използван в Ки-
тай, Индия и страните от 
Африка и Близкия изток за 
профилактика и лечение на 
различни заболявания, осо-
бено хронични възпалител-
ни процеси, с минимални 
странични ефекти. В тради-
ционната китайска медици-
на тамянът обикновено се 
прилага за подобряване на 
кръвообращението и за об-
лекчаване на болката при 
пациенти с проказа, гоно-
рея и рак. Някои проучва-
ния показват, че употреба-
та на тамян може да подо-
бри ученето и запомняне-
то при животни и хора и 
да допринесе за терапията 
на разстройства във функ-
ционирането на мозъка и 
паметта.

Тамянът съдържа 60 – 
85% смоли (смеси от терпе-
ни, босвелиевата киселина е 
основният активен компо-
нент), 6 – 30% гуми (смес 
от полизахариди) и 5 – 9% 
етерично масло. Доказани 
са противовъзпалителните 
и антитуморните свойства 
на терпеноиди и етерични 
масла. Китай е най-големи-
ят световен пазар за тамян 
и смирна. В традиционна-
та медицина те обикновено 
се използват заедно, глав-
но при застой на кръвта, 
възпаление, отоци и болка. 
Комбинацията от тамян и 
смирна е документирана и 
в папируса на Еберс, като 
лечение на рани и язви на 
кожата.
Всеки парфюм е лекарство

Древните китайци вярва-
ли, че ароматите пречист-
ват въздуха и предпазват 
от болести, влияейки вър-
ху състоянието на ума и тя-
лото. Затова се обграждали 
с приятно ухаещи предме-
ти и дори мастилото, с кое-
то пишели, издавало плени-
телен мирис. Класически 
китайски книги, стихове, 
картини и антики разкри-
ват обичая на жените да на-
насят върху кожата си ня-
колко капки нектар от раз-
лични цветя, като лотос, ли-
лия и хризантема, казва в 
края на специалния си ко-
ментар известният българ-
ски учен проф. д-р Алек-
сандрова.

сл. н. е.). Заедно с екзотич-
ни и скъпоценни подправ-
ки той започва да навлиза 
във вътрешността на Китай 
през древния Път на копри-
ната. Прилаган е в религи-
озни церемонии, става част 
от интелектуалния и лите-
ратурния живот на страна-
та, оказва влияние върху 
развитието на китайската 
цивилизация. 

Напредъкът в кора-
бостроенето и навигация-
та по време на династията 
Тан (618 – 906) позволява 
ароматните вещества, кои-
то преди са доставяни само 
по суша, да достигнат Ки-
тай и по море. В писмени 
източници от 8-и и 9-и век 
се говори за „търговци на 
парфюми“, които са плава-
ли по „южните морета“ на 
Югоизточна Азия, в търсене 
на смоли, сандалово дърво, 
алое, камфор и смирна. Ог-
ромни количества от тези 

здраве

Ерик СоЛХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

Празничните дни около Пролетния фестивал ще останат 
забележителни не само с милионите пътуващи в и извън 
страната, но и с нарастване на потреблението и огромния 
брой покупки на най-разнообразни стоки, сред които 
сериозно място заемат и продуктите за грижата за красота. 
Сред тях са и благоуханните парфюми, но дали знаем, че 
тези ароматни течности, освен всичко друго, са и лекарство, 
дали знаем за богатата китайска култура, свързана с 
тяхното производство, и защо тамянът е толкова ценен и 
търсен още от далечни времена? 
За всичко това помолихме за коментар специално за КМГ 
професор д-р Радостина александрова – магистър и доктор 
по вирусология и професор по морфология в Института по 
експериментална морфология, патология и антропология с 
музей към Българската академия на науките. 

благоухания са били пред-
назначени за пристанище-
то на Кантон (Гуандун), из-
вестно като „един от най-го-
лемите пазари за тамян в 
света“.

Според даоисткото вяр-
ване извличането на аро-
мата на растението осво-
бождава душата на само-
то растение. Така превръ-
щането на твърдия тамян 
в ароматни изпарения от-
разява трансформацията 
на физическото състояние 

в духовно. Затова тамянът 
е също толкова популярен 
като средство за наслада от 
благоуханията, колкото и 
парфюмите и другите екс-
тракти. Хората, особено те-
зи от знатни семейства (та-
мянът не е бил никак ев-
тин), са поставяли тамян в 
специални кадилници в къ-
щите си. Преди да излязат 
от дома, те напоявали дре-
хите си с тамян, за да могат 
да се наслаждават на слад-
кия му дъх през целия ден. 
Било е нещо обичайно ви-
сокопоставени семейства да 
канят приятели, за да оце-
нят заедно някои специал-
ни видове тамян.

Появата на будизма (око-
ло 1-ви век) води до приема-
не на нови литургични и ме-
дитативни практики в хра-
мовете и манастирите, къ-
дето изгарянето на тамян 
се използва за пречиства-
не атмосферата и е форма 
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изпълнителен 
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за околната среда

туризъМ

Данся е уникално природно явление 
в югоизточните и югозападните 
части на Китай. Названието означава 
“розов облак” и вече се е превърнал в 
нарицателно за изумителна природна 
красота, която може да се види само на 
това място. Това е геоложки феномен, 
който оформя единствени по рода си 
скални образувания с цветовете на 
дъгата, които сякаш се люшкат като 
морски вълни и омагьосват очите. 

Л
андшафтът на Дан-
ся е с характерни 
стръмни склонове, 
дълбоки урви, чер-
вени пясъчници и 

конгломерати, формира-
ни най-често през периода 
креда на мезозойската ера. 
Друга отличителна черта на 
Данся са многото пещери, 
различни по форма и раз-
мери, които напомнят на 
карстов релеф. Те обаче са 
плитки и отделени една от 
друга, и тъй като не са със-
тавени от варовик, често ги 
наричат „псевдокарстови“. 

Седиментните скали, 
образуващи тези планини 
с цветовете на дъгата, са 
по-стари от Хималаите, на 
повече от 80 милиона годи-
ни. Създадени са от наноси 
на пясък и тиня, примесени 
с желязо и други елементи. 

С течение на времето 
наносите се превръщат в 
скали, а елементите взаи-
модействат с въздуха и во-
дата и променят цвета на 
скалите, образувайки мно-
гоцветния сюрреалистичен 
пейзаж.

ГЕОЛОЖКИ фЕНОМЕН С ПъСТРИ ЦВЕТОВЕ, КОИТО ОМАГьОСВАТ ОчИТЕ

Ландшафтът на Данся – планина като дъга

Красивите ландшафти 
са разположени на черве-
ни теригенни лехи и се със-
тоят от шест различни ра-
йона в субтропичната зо-
на на Югозападен Китай. 
Разположени са на около 
1700 км с форма на полу-
месец от провинция Гуей-
джоу на запад до провин-
ция Джъдзян  на изток. Ге-
оложкият феномен, офор-
мен от повдигащи ендоген-
ни сили и екзогенни сили, 
като изветряване и ерозия, 
е спомогнал за запазването 

на субтропичните широко-
листни вечнозелени гори и 
е домакин на разнообраз-
ни видове флора и фауна, 
около 400 от които са ред-
ки или застрашени.

Процесът на развитие-
то на този регион се харак-
теризира със специфична 
скална последователност, 
тектоничен фон, климатич-
ни условия, ерозионни про-
цеси и релефни форми. Раз-
витието на тези процеси се 
наблюдава като междинен 
модел от неогена до наши 

дни в червени седиментни 
последователности. 

Учените предполагат, че 
ландшафтът Данся, образу-
ван още в мезозойската ера, 
понеже съдържа множество 
вкаменелости от динозаври 
и останки от растения от то-
зи период, които са много 

ценни за науката. 
Червеникавият конгло-

мерат и пясъчникът, които 
образуват тази изумителна 
природна красота, са офор-
мени в грандиозни върхо-
ве, стълбове, скали и вну-
шителни клисури, заедно с 
вековните гори, вихровите 
реки и представляват впе-
чатляващо красив и много 
ценен от научна гледна точ-
ка природен феномен. 

През 2010 година геолож-
кият феномен е включен в 

Списъка на световното кул-
турно и природно наслед-
ство на ЮНЕСКО. 

Най-живописното място, 
където може да се наблюда-
ва Данся, е Националният  
геопарк „Джанйе“, който се 
намира в китайската про-
винция Гансу. 
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Красимира иваНова

бичам китайска-
та история. Чета 
често за история- 
та на Дунхуан 
и за стенописи-
те там от книги 

и по интернет. Този път ня-
мам търпение да ги видя със 
собствените си очи. Това ка-
за Чън Тиенли, ученик от 
началното училище в град 
Ланджоу, провинция Гансу.

Уан Дзину, второкласник 
от средно училище в Лин-
ся, провинция Гансу, участ-
ва във ваканционното учеб-
но пътуване за втори път. 
„Дунхуан има дълга исто-
рия и участието в тази ек-
скурзия не само ще ни поз-
воли да го разгледаме и уве-
личим знанията си, но и ще 
бъде като почивка“, казва 
момчето.

Дунхуан започва да се 
развива като туристическа 
дестинация от края на 70-
те години на миналия век. 
Днес нарастващият инте-
рес към културно-образо-
вателния туризъм сред ки-
тайските младежи носи по-
вече възможности за разви-
тие на града.

„Историческите и кул-
турни дадености на Дунху-
ан са добри. От 2022 г. ние 
предлагаме културно-обра-
зователни турове през зима-
та и пролетта, надявайки се 
чрез богатото им и разно-
образно съдържание да да-
дем на учениците и студен-
тите незабравимо изживя-
ване, така че да видят и по-
чувстват със сетивата и сър-
цето си културата на Дун-
хуан“, казва началникът на 
Управлението за култура, 
спорт, радио, телевизия и 
туризъм на град Дунхуан.

Разнообразната програ-
ма е това, което отличава 
образователните турове от 

Образователните екскурзии 
разнообразяват изживяванията на 
китайските ученици 

обикновения туризъм. От 
стенописите в Дунхуан де-
цата могат да почувстват ду-
ха на културното многоо-
бразие, в планината Мин-
ша да се пързалят с кън-
ки, в изложбения парк за 
фотоволтаици да участват 
в научни експерименти, да 
се включат и в други над 
30 урока. Така младите хо-
ра се запознават с Дунхуан 
от различни гледни точки.

За да се активизира до-
пълнително пазарът на об-
разователните екскурзии, 
местните забележително-
сти, хотели и туристически 
агенции се стремят да оси-
гурят през зимния и про-
летния сезон качествен и 
евтин учебен опит за мла-
дежите. 

От 1 декември 2023 г. до 
31 март 2024 г. оазисът в 
планината Минша и дру-
ги живописни места в град 
Дунхуан са отворени без-
платно за студенти и уче-
ници, а в пещерите Могао 
ще има специални лектори, 

живот“, посочва Тан Уънд-
зин, заместник генерален 
мениджър на туристическа-
та компания „Дунхуан“.

През 2013 г. правител-
ството публикува Нацио-
нална програма за туризъм 
и отдих (2013 – 2020), коя-
то предвижда „постепенно 
въвеждане на образовател-
ни пътувания за ученици от 
началните и средните учи-
лища“. 

Оттогава пазарът на об-
разователните екскурзии 
постепенно се развива. Ос-
вен обекти на традиционно-
то културно наследство, за 
посещения са отворени съ-
оръжения и бази от косми-
ческата програма, индустри-
ални паркове и други специ-
фични обекти с учебна цел.

По време на зимната ва-
канция тази година образо-
вателните пътувания в цял 
Китай продължиха да бъ-
дат популярни. Пекинският  
университет открива кул-
турни ресурси като памет-
ници и музеи в кампуса. 
В северния град Харбин 
се провеждат ски курсове, 
уроци по история на рибо-
лова и лова в района и за 
защита на амурските ти-
гри. Във Фошан, провинция 

които да разказват за тях.
„Образователните туро-

ве имат пълноценна роля в 
обучението на децата и по-
магат те да почувстват оча- 
рованието на традицион-
ната китайска култура и 
да обогатят духовния си 

Гуандун, се провеждат уро-
ци за изработка на тради-
ционни украшения във фор-
мата на лъвска глава.

„Туровете, които са ед-
новременно образователни, 
експериментални и забав-
ни, се харесват както на ро-
дителите, така и на учени-
ците, а набирането на же-
лаещи за научни изследва-
ния е хит. Децата виждат 
един по-голям свят в клас-
на стая на открито“, каз-
ва Джао Яо, отговорник за 
културното образование в 
провинция Гансу.

С отварянето на коле-
жите и университетите в 
Пекин за посещения от 
граждани, програмите за 
образователни пътувания 
в тях и главно в „Цинхуа“ 

и Пекинския университет 
набират популярност. 

Според съобщения в ме-
диите двете учебни заведе-
ния са стартирали реди-
ца нови инициативи, като 
удължаване на работното 
време, разширяване на об-
хвата за посещения в дните 
на отворени врати и други, 
с които да посрещнат бума 
на обучението по време на 
зимната ваканция.

За да се направят обра-
зователните турове по-ин-
тересни, е нужно обаче не 
само университетите да уве-
личат отвореността за об-
ществото, но и самите по-
сещения да не бъдат прос-
то формални, например за 
да каже човек, че е бил в 
„Цинхуа“ и Пекинския уни-
верситет и да се снима в 
кампуса. Университетите 
в Пекин са много и деца-
та трябва да имат възмож-
ност да извлекат истинска 
стойност от образователни-
те екскурзии, да се докос-
нат до академичния дух и 
идеали, така че да се запа-
ли интереса им към нау-
ката. Такива образовател-
ни екскурзии са най-ценни.

С
пециална излож-
ба за Забранения 
град се проведе 
в Дворцовия му-
зей на Хонконг, 
съобщи между-

народна медийна органи-
зация CGTN.

На изложбата са пока-
зани над 100 редки пред-
мета от Дворцовия музей в 
Пекин, предлагайки на хо-
рата в Хонконг възможност 
да разширят познанията си 
за  известния обект, вклю-
чен в Списъка на култур-
ното световно наследство.

Изложбата подчертава 

архитектурата на Забра-
нения град и колекции-
те на Дворцовия музей и 

предлага поглед към живо-
та в мултикултурния двор 
на династия Цин.

Изложба на 100 редки 
предмета от Дворцовия 
музей в Пекин
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

акто съобщава 
Синхуа от Бу-
сан, Южна Ко-
рея, на 25 фев-
руари Китай по-
беди Франция с 

3-0 и спечели своята 11-а 
поредна титла при мъжете 
на финалите на Световното 
отборно първенство по те-
нис на маса на ITTF.

Това беше и рекордният 
23-ти път, когато Китай вди-
гна Купата на „Суейтлинг“.

Изправяйки се срещу 
Франция, която стигна до 
финала за първи път от 
1997 г. насам, триото Фан 
Жъндон, Уан Чуцин и Ма 
Лон помогнаха на Китай да 
удължи своята серия от спе-
челени титли в турнира.

Започвайки първия от 
стартовите блокове, Уан Чу- 
цин първи даде тон за по-
бедна игра с 11-4 срещу 
17-годишния тенисман Фе-
ликс Лебрюн. Вторият в 
ранглистата китайски със-
тезател раздвижи топката 
в следващите две игри, из-
лизайки победител с 11-8,  
11-3, като постави Китай на 
таблото.

Фан Жъндон и Алекс 
Лебрюн, по-големият брат 
на Феликс, бяха следващи-
те играчи на масата. Фан 

Уан Йе спечели Световното първенство на ISU 

„Шънхуа“ победи „Порт“ в Суперкупата на CFA

итайката Уан Йе спечели 1000 метра при же-
ните на Световното първенство за юноши на 
ISU по шортрек в Гданск.

18-годишната състезателка грабна второто 
си индивидуално злато в шампионата, след 
като спечели надпреварата на 500 метра на 

24 февруари. Във финал А на 1000 метра Уан Йе отно-
во доказа качествата си и победи, като пресече финал-
ната линия за 1:50.684. Ю Су-мин от Южна Корея спе-
чели среброто с 1:50.792.

Това не беше последната дума на Уан Йе, тъй като тя 
участва и в китайския отбор в смесената отборна щафета 
заедно Ли Кун, Сон Джиаруи и Джан Бохао, където от-
борът се представи добре и взе златния медал с 2:44.239, 
побеждавайки своя съперник Южна Корея.

Шин Донг-мин от Южна Корея спечели титлата на 
1000 метра при мъжете с 1:26.490, пред сънародниците 
си Рим Джонг-ун (1:26.596) и Хан Бьонг-чан (1:26.999).

анхайският отбор „Шънхуа“ постигна ми-
нималната победа 1-0 над отбора от същия 
град „Порт“ и спечели Суперкупата на Ки-
тайската футболна асоциация (CFA) за чет-
върти път.

В нулевото първо полувреме „Шънхуа“ 
започна агресивна атака. Опитите на Сю Хаоян и Це-
фас Малеле в наказателното поле обаче не постигнаха 
целта си. Безизходицата бе преодоляна в 55-ата минута, 
когато Сю прати топката във вратата, след като Малеле 
му подаде ъглов удар. Вратарят на „Порт“ Ян Джунлин 
се опита да го блокира, но не успя. 

„Дори един добър отбор има своите слаби момен-
ти и ние се опитваме да се възползваме от тях. Мисля, 
че си заслужихме победата, защото създадохме повече 
голови ситуации“, каза старши треньорът на „Шънхуа“  
Леонид Слуцки.

К

Ш

К

11-а поредна титла при мъжете  
на Световното по тенис на маса

отборът на Китай празнува по време на церемонията по награждаването на мъжкия отбор  
на финалите на Световното отборно първенство по тенис на маса ITTF Пусан 2024 г.

поведе с 8-4 в първата игра, 
след което френският играч 
започна да печели надмо-
щие и обърна резултата с 
11-9. Но Фан не беше обез-
покоен от инцидента, над-
делявайки с 11-4 във вто-
рата игра, за да възстанови 
равенството. Изоставайки 

с 5-10 в третата игра, све-
товният номер 1 отбеляза 
три последователни точки 
и победи.

С равенство от два мача, 
Фан си възвърна превъзход-
ната позиция и записа по-
беда с 11-7 в решителната 
игра, отвеждайки Китай на 

една точка от титлата.
Надеждата на Франция 

да остане в битката за тит-
лата лежеше на раменете 
на Симон Гози, но беше по-
мрачена от китайския вете-
ран Ма Лон, който спече-
ли всичките си четири сре-
щи с Гози.
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Дъждът създаде „килим“ от нацъфтели сливи
Сезонът на сливовия цъфтеж вече е тук. Дъждът в Ханджоу 
накара сливовите цветове да падат един след друг, 
създавайки дъжд от цветове и „цветен килим“. Красотата на 
този процес е неописуема.

Снимка Синхуа

КалейдосКоп

П
азарът на автомо-
били под наем в 
Китай отбеля-
за звездно пред-
ставяне по вре-
ме на тазгодиш-

ния празник за Пролетния 
фестивал. Самостоятелното 
шофиране се очертава като 
един от основните избори за 
пътуване на китайците, съ-
общава „Синхуа“.

Според данни на компа-
нията за коли под наем China 
Auto Rental обемът на поръч-
ките със срок на лизинг от 
10 дни или повече се е уве-
личил с над 30% през този 
период. Данните разкриха и 
нова тенденция по време на 
празничния сезон – предпо-
читание към туристически 

обиколки след семейни съби-
рания. Младите хора продъл-
жават да са основни клиенти 
на услугата. Хората, които са 
родени след 1990 и 2000 го-
дина, са 50% от наемащите 

коли под наем.
Новите енергийни превоз-

ни средства, които се отли-
чават със стилен дизайн и 
интелигентни функции, са 
много търсени.

Китайската космическа 
станция е домакин на изложба 
на нетрадиционна живопис

И
зложба на кар-
тини, направе-
ни от тийней-
джъри, беше от-
крита неотдавна 
на борда на ки-

тайската космическа стан-
ция „Тиануен“, която оби-
каля на около 400 киломе-
тра над Земята.

Общо 53 картини на тема 
китайска модернизация ве-
че са избрани от над 20 000  
предложения от цялата 
страна. Картините пристиг- 
наха на космическата стан-
ция на борда на товарния 
космически кораб „Тян-
джоу-7“ миналия месец.

Изложбата е разделена на 
теми като „Модернизация 

с огромен мащаб на насе-
лението“, „Модернизация 
за общия просперитет на 
всички хора“ и „Модерни-
зация за хармония между 

човечеството и природата“.
Това е третата изложба 

живопис, която се провеж-
да на китайската космиче-
ска станция.

Снимка Синхуа

Сътрудничество за опазването на гигантските панди
Китайската асоциация за опазване на дивата природа подписа споразумения с аквариума на 
мадридския зоопарк в Испания и Алианса за дивата природа на зоопарка в Сан Диего в САЩ 
относно опазването на гигантските панди с цел засилване на защитата на глобално ниво.

П
о време на по-
чивните дни за 
Пролетния праз-
ник (10 – 17 фев-
руари) музеите в 
Китай са регис-

трирали 73,58 милиона по-
сещения, показват данни на 
Държавната администрация 

за културното наследство.
Този брой е с 98,6% пове-

че от същия период на ми-
налата година. Музеите в 
осем провинции, включи-
телно Шанси, Съчуан, Дзян-
су и Гуандун, отчитат над 3 
милиона посещения според 
администрацията.

Над 73 милиона 
посещения отчетоха 
китайските музеи

Младите китайци предпочетоха 
да пътуват с коли под наем


